
آیت وکیلیان ـ شهروند| مسأله گفت وگو بین 
دو جریان اصلی کشور در روزهای اخیر به موضوع داغ 
رسانه ها و محافل سیاســی تبدیل شده است. تکثری 
از آرا و نظرات گوناگون را می توان بین سیاســیون هر 
دو جناح دید؛ چهره هــای قدیمی تر هر دو جناح اصل 
مسأله گفت وگو را می پذیرند، اما برخی چهره ها با در نظر 
گرفتن اتفاقات 8ساله دولت های نهم و دهم که فضای 
سیاسی کشور را تحت الشعاع خود قرار داد، معتقدند که 
نه فضا برای انجام چنین ایده ای وجود ندارد و نه شرط 
و شروط های طرفین امکان گفت وگو را مهیا می کند. 
اردوگاه اصلاح طلبی اصل مذاکره را پذیرفته، اما جریان 
اصولگرا این ادله را مطرح می کند که شــکل جزیره ای 
اردوگاه راســت ها امکان طرح گفتمانی مشترک برای 

مذاکره با اصلاح طلبان را سلب کرده است. 
ســابقه طرح گفت وگو میان دو جناح اصلی کشور 
زمینه ای چندســاله دارد؛ نامه نگاری های محمدرضا 
خاتمی و اسدالله عسگراولادی در همین راستا صورت 
می گرفت. اما از  ســال 94 و بعــد از انتخابات مجلس 
دهم اصلاح طلبان میدان دار این موضوع شدند و با ایده 
مذاکره میان دو جریان سیاسی کشور با نام »گفت وگوی 
ملی« دوباره پرونده تعامل بین دو جناح سیاسی کشور 
را باز کردند. هرچند این ایده چندان مورد اســتقبال 
جناح روبه رو قرار نگرفت تــا این که بعد از انتخابات 96 
و پیروزی دوباره حســن روحانی این موضوع این بار از 
سوی برخی چهره های اصولگرا ازجمله محمدرضا باهنر 
شنیده شود. گرچه این بار هم دیگر طیف های اصولگرا 
چندان استقبالی از اظهارات چهره سنتی جناحشان 
یعنی باهنر نکردند تا این که این موضوع ابعاد جدیدی 
به خود گرفت و عده ای برای تلطیف فضای سیاســی 
خواهان این بودند که مباحث اختلافی میان دو جناح 
به جلسات گفت وگو برده شود. گرچه استقبال و اراده ای 
نسبت به طرح گفت وگوی دوجانبه صورت نگرفت، با 
این حال حسن روحانی به عنوان رئیس جمهوری هر بار و 
در مورد آخر در آستانه تشکیل دولت دوازدهم گفت که 
»اگر می خواهیم به اهدافی که مورد نظر ملت، انقلاب 
و نظام است، برسیم راهی جز وحدت، اتحاد و تعامل با 

یکدیگر نداریم.«
با ایــن اوصــاف، به نظر می رســد کــه آن قدر که 
اصلاح طلبان از گفت وگوی ملی اســتقبال می کنند، 
اصولگرایان اســتقبال نمی کنند. جدیدترین مصداق 
آن رد گفت وگــوی جامعه روحانیت مبــارز با مجمع 
روحانیون از ســوی موحدی کرمانی، دبیرکل جامعه 
روحانیت است. با وجود آن که غلامرضا مصباحی مقدم 
چندی پیش برای گفت وگو با مجمع روحانیون اعلام 

آمادگی کرده بود، دبیرکل این تشکل با زیر سوال بردن 
سخنگوی تشکل متبوع خود هر نوع گفت وگو با یک 

تشکل اصلاح طلب را رد کرد. 
جای خالی آیت الله 

از زمانی کــه طرح گفت وگو بیــن دو جریان اصلی 
کشــور جهت برون رفت از مشکلات داخلی و خارجی 
کشور مطرح شد، شخصیت آیت الله  هاشمی به عنوان 
نقطه تلاقی این دو جریان مطرح می شد. اکنون با خلأ 
او بسیاری از سیاسیون این دو جریان امکان شکل گیری 
مذاکره را نه غیرممکن بلکه ســخت می دانند. محمد 
 هاشــمی، برادر آیت الله در همین راستا معتقد است: 
»در سال های اخیر مرحوم آیت الله  هاشمی  رفسنجانی 
جایگاه ویژه ای داشتند، اکنون که برای انجام گفت وگوی 
ملی جای چنین شخصیتی خالی است، اما تمام امکانات 
این کار آماده است و می توان در مواقع بحرانی با وجود 
اراده سیاسی و استفاده صحیح از امکانات به وحدت ملی 

رسید.«
او همچنیــن در گفت وگو بــا خبرآنلاین گفته که 
گفت وگو و تعامل در بین نیروهای خــودی در داخل 
کشــور می تواند به یک انســجام بینجامد و وجود آن 
ضروری اســت و باید گفت قاعدتا این گفت وگوها باید 

پیرامون منافع ملی و مسائل اصلی کشور باشد.
مواضع طیف های مختلف اصولگرا 

برخی از چهره های شــاخص اصولگرا تکثر فکری و 
نظری در این اردوگاه را مانعی در راه گفت وگوی دو طرف 
ارزیابی می کنند. سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در 

پاسخ به این سوال که  سال گذشته اصولگرایان پیشنهاد 
اصلاح طلبان مبنی بر گفت وگوی ملــی را رد کردند، 
اکنون شاهد طرح گفت وگو بین جریان های سیاسی 
از سوی اصولگرایان هستیم. دلیل آن چیست؟ به ایلنا 
گفته که »یک مانع بزرگ برای عدم استقبال از پیشنهاد 
اصلاح طلبان می بینم و آن، این است که اصلاح طلبان 
هنوز مواضع خود را نســبت به فتنه 88 اعلام نکرده و 
به نحوی آن مســیر را ادامه می دهند.« حجت الاسلام 
غلامرضا مصباحی مقدم در رابطه با تغییرات تاکتیکی 
اصولگرایان و طرح بحث میانه روی از سوی آنها نیز اظهار 
کرد: »اصولگرایان یک طیف نیستند، بلکه طیف های 
مختلف دارند که مواضع شان چه در گذشته و چه امروز 
یکی نیست و نسبت به این گفت وگوها هم طبعا مواضع 

متفاوتی را خواهند داشت.«
اما در این میان هســتند برخی فعالان و کنشگران 
اصولگرایی که در روزهای اخیر به موضوع گفت وگوی 
بین دو طــرف واکنش نشــان داده  و از آن اســتقبال 
کرده اند؛ محمدجــواد ابطحي، عضو جبهه پایداري در 
پاسخ به این سوال که آیا در صورت برقراری گفت وگو 
میان اصلاح طلبان و اصولگرایان جبهــه پایداري نیز 
با اصلاح طلبان به گفت وگو مي نشــیند، گفته است: 
»اگر چارچوب ها و استاندارد گفت وگو مشخص شود، 
یعني این که ما براساس چه اصول و شرایطي گفت وگو 
مي کنیــم، مانعي براي ایــن گفت وگوها نمي بینیم و 
پایداري هم با اصلاح طلبان وارد گفت وگو مي شــود. 
وي در ادامه اظهــارات خود مدعی شــد که »ما یک 

وجه مشــترکي براي گفت وگو مي خواهیم و آن وجه 
مشترک قانون اساسي و رهبري است.« نماینده عضو 
جبهه پایــداری مجلس گفته: »آقای عــارف از طرف 
اصلاح طلبان می تواند یکی از گزینه هایی باشــد که به 
نمایندگــی از جناح چپ این گفت و گو هــا را به پیش 
ببرد و از طرف اصولگرایان نیز حجت الاسلام غلامرضا 

مصباحی مقدم می تواند نظرات آنان را نمایندگی کند.«
با وجود تناقضاتی که در گفتــار برخی از چهره های 
اصولگرا در پذیرش اصل مذاکــره وجود دارد، برخی از 
آنان همچنان معتقدند که فضا برای مذاکره وجود دارد، 
اگرچه آن را منوط به پذیرش شروطی می دانند. مجتبی 
ذوالنوری، نماینده اصولگرای مجلــس پیرامون ایده 
گفت وگو بین جریانات سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب 
و تشکیل یک پارلمان یا اتاق فکر مشترک بین این دو 
جریان، گفت: »چون اصلاحــات و اصولگرایان رأس و 
لیدر ندارند، لذا بعید می دانم کــه این گفت وگو اتفاق 
بیفتد، اما به هرحال ما آماده مذاکــره با اصلاح طلبان 

هستیم.«
لاریجانی، ناطق و عارف بهترین 

مذاکره کنندگان؟
علی مطهری هم که بارها بر لزوم حفظ وحدت ملی 
تأکید کرده، با پذیرش اصل گفت وگو میان دو جریان 
اصلی کشور پیشنهاد داده که محور این مذاکرات را افراد 
شاخص هر دو جناح برعهده بگیرند. نایب رئیس مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با نامه نیوز در مورد این که 
آیا مصداق این اصولگرایان اعتدالی و معقول می توانند 
چهره هایی چون لاریجاني و ناطق نوري باشند، گفت: 
»این افراد جزو معتدلین در جریان اصولگرا هستند و 
مي توانند در این زمینه نقش آفرین باشند.« نایب رئیس 
مجلس دهم در مورد این کــه در جریان اصلاحات چه 
کساني مي توانند پیشقدم شوند، بیان کرد: »در جریان 
اصلاحات نیز آقاي عارف مي تواند تأثیرگذار باشد، آقاي 
خاتمي نیز مي تواند این نقش را به عهده بگیرد البته اگر 

به وي اجازه گفت و گو بدهند.«
اصلاح طلبان پیشگام مذاکره با جناح مخالف 

اما اصلاح طلبــان درباره گفت وگو میــان دو جناح 
سیاسی کشــور با یکدیگر هم صداترند؛ عباس عبدی، 
فعال سیاســی اصلاح طلب در این باره گفتــه که ما از 
هرگونه مذاکره استقبال می کنیم، چون طالب این بحث 
بودیم و نجفقلی حبیبی در گفت وگویی با برنا، با تأکید بر 
این که اصلاح طلبان همواره خواستار آشتی ملی بوده اند، 
اظهار کرد: »به اعتقاد من جناح مقابل همچنان پیشگام 
نشده اند و همواره ما اصلاح طلبان در این مورد پیشتاز 

بوده ایم.«

»شهروند« از طرح گفت وگوی میان اصلاح طلبان و اصولگرایان گزارش می دهد روی خط خبر

پزشکیان: شرط و شروط یک مذاکره ملی

تا پایان آذرماه تمام سپرده های ۲۰۰ 
میلیونی موسسات مالی پرداخت می شود

خانه ملت| نایب رئیس مجلس جزییات آخرین 
نشســت نمایندگان سران ســه قوه برای پیگیری 
مشکلات موسسات مالی را تشــریح کرد. مسعود 
پزشــکیان در گفت وگویــی در تشــریح جزییات 
آخرین نشســت نمایندگان سران ســه قوه برای 
پیگیری رفع مشکلات موسســات مالی و اعتباری، 
گفت: براساس آخرین پیگیری ها تصمیم پرداخت 
تا مبلغ 200 میلیــون تومان به ســپرده گذاران تا 
ســقف 200میلیون تومان ســپرده و بیش از این 
درحال اجراســت و تا پایان آذرماه نیز تمام کسانی 
که 200 میلیــون و بیــش از این ســپرده گذاری 
کرده اند تا 200 میلیون تومــان دریافت می کنند.

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی با بیان این که 
به سپرده گذاران موسســات دیگر همانند وحدت 
ایرانیان، البرز ایرانیان و افضل توس نیز تا 100میلیون 
تومان به روش کاســپین پرداخت می شود، افزود: 
برای هر یک از این موسسات یک بانک تسهیل کننده 
برای پرداخت مطالبات ســپرده گذاران تا ســقف 
تعیینی مشخص شــده اســت.وی ادامه داد: مقرر 
شــده تا دو هفته دیگر بانک مرکزی پیشنهاداتی 
برای افرادی که معسر و گرفتار هستند و سپرده های 
بالای 200 میلیون دارند ارایه دهد تا بررسی شود که 
می توان به این افــراد در کوتاه مدت چه کمک هایی 

کرد تا معضلات آنها رفع شود.

در دیدار نمایندگان مجلس با آیت الله بطحایی 
مطرح شد

ولایت پدر در ازدواج دختران زیر 
١٣ سال محدود است

ایلنا|  نایب رئیس فراکســیون زنان مجلس به 
تشریح برخی مسائل مطرح شده در جلسه اعضای 
این فراکسیون با علما و مراجع تقلید پرداخت. سیده 
فاطمه ذوالقدر با اشــاره به دیدار تعدادی از اعضای 
فراکسیون زنان مجلس با مراجع تقلید و علمای حوزه 
علمیه قم اعلام کرد: به همراه جمعی از نمایندگان 
فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی در راستای 
افزایش تعامــلات دوجانبه میان نمایندگان ملت و 
علمای عالیقدر با مرجع عالیقدر جناب آقای آیت الله 
بطحائی  گلپایگانی نماینده خبرگان رهبری دیدار 
کردیم.وی افزود: در این دیــدار تأکید کردم که در 
شرایط متحول امروزی زبان مشترکی با جوانان شکل 
نگرفته و عدم تحقق برخی مطالبات ابتدایی آنها نظیر 
حضور زنان در ورزشگاه سبب جدایی از جامعه شده 
و باوجود این که اســلام کرامت زن را قدر دانسته اما 
تصمیمات و قوانینی درخصوص زنان و دختران نظیر 
ازدواج در سنین پایین که به عنوات پدیده »کودک 
همسری« مطرح است و همچنین عدم برابری دیه 
زن و مرد که به دور از عدل انجام می شود، مشکلاتی 
ایجاد کرده اســت.وی افــزود: آیــت الله بطحائی 
همچنین در باب ازدواج دختران زیر 1٣ سال با اذن 
پدر بیان داشــتند ولایت پدر محدود است و ولایت 
تکمیلی نیست. ایشان گفتند که برای ازدواج بلوغ، 
عقل و رشــد لازم است که مســأله ولایت پدر را در 
نازل ترین جایگاه قرار می دهد. ازدواج دختران به آن 

معنا که این ٣ شرط رعایت نشود، غلط و باطل است.

علیرضا رحیمی: 

آخوندی امروز به فراکسیون امید 
می رود

ایسنا|  یک عضــو هیأت رئیسه فراکسیون امید 
از حضور وزیر راه و شهرسازی در جلسه امروز صبح 
این فراکسیون خبر داد.علیرضا رحیمی گفت: وضع 
مدیریتی فرودگاه های کشور و ریسک های پنهان در 
ایمنی و مراقبت پروازها و سفرهای خارجی مدیران 
و همچنین مسکن مهر در کنار موضوع پروژه های 
بخش ریلی کشــور و عزل و نصب های ســتادی و 
استانی و شرکت های مادرتخصصی و فرودگاه ها از 
مواردی است که در این جلسه از وزیر راه و شهرسازی 
ســوال خواهد شــد.نماینده تهران در پایان تأکید 
کرد که تعامل و ارتباط وزیران با مجلس از شــرایط 
خوبی برخوردار نیست و باعث نارضایتی شده است، 
این گونه جلسات باعث می شود که وزرا به سوالات 

نمایندگان پاسخ داده تا هرگونه ابهامی رفع شود.

بهرام پارسایی خبر داد: 

ارسال پرونده شکایت از گرانی 
خودروهای وارداتی به کمیسیون اصل ۹۰

خانه ملت|  عضو هیأت رئیسه کمیسیون اصل 
90 مجلس از ارسال پرونده شکایتی به کمیسیون 
متبوعش با موضوع گران شدن خودروهای وارداتی 
خبر داد.بهرام پارسایی از ارسال پرونده شکایتی به 
کمیسیون اصل 90 با موضوع گران شدن خودروهای 
وارداتی خبر داد و گفت: این پرونده شکایت شامل 
عواملی می شود که بر گران شــدن خودروها موثر 
بوده اســت که ازجمله می توان به انحصاری کردن 
ثبت ســفارش خودرو اشاره کرد.عضو هیأت رئیسه 
کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که بدون شک هرجا که انحصار باشد فساد و رانت 
بر آن حاکم می شود، افزود: لغو ثبت سفارش یکی از 
عواملی بوده که بر افزایش قیمت خودروهای وارداتی 
اثرگذار بوده است و این نگرانی وجود دارد که در  سال 
آینده نیز افزایش تعرفه واردات خودرو دیده شــود. 
وی ادامه داد: بخشــی از این نگرانی به خودروهای 
داخلی بازمی گردد، چراکه با توجه به این که کیفیت 
خودروهــای داخل تغییر نمی کند، ممکن اســت 
با افزایش تعرفه خودروهــای وارداتی بار دیگر نیز 
خودروهای داخلی افزایش قیمت داشته باشد و تورم 

به جامعه تحمیل شود.

علی شمخانی: 

رسانه ها با مصونیت قضائی تام مفاسد 
را افشا کنند

ایلنا|  نماینــده مقام معظم رهبــری و دبیر 
شــورایعالی امنیت ملی در نشســت تخصصی 
انعکاس موازین حقوق بشری ایران که روز شنبه 
در مجتمع فرهنگی شــهید بهشتی قوه قضائیه 
برگزار شد، گفت: اصل برائت و رأفت سنگ بنای 
نظام قضائی مبتنی بــر آموزه های دین حنیف 
اسلام است.شــمخانی گفت: رعایت دقیق آیین 
دادرســی کیفری در تعیین تکلیف پرونده های 
مختلف و دقت در صدور قرارهای مختلف و توجه 
به دلایل قانونی برای بازداشــت از ضرورت های 
کیفی ســازی نظام رســیدگی قضائی در کشور 
است.دبیر شورایعالی امنیت ملی توجه جمهوری 
اسلامی ایران به حقوق بشــر را ناشی از اصول و 
تکالیف اساســی و الزامات قانون اساسی عنوان 
کرد و افزود: اگر چه نظام سلطه با فضاسازی های 
مغرضانه و سیاســی به دنبال به چالش کشیدن 
جمهوری اســلامی به بهانه های حقوق بشری 
است، لیکن این موضوع نباید مانع مراقبت مستمر 
ما و برطرف کردن نقاط ضعف احتمالی باشــد.

شمخانی مهمترین تهدید امروز کشور را کاهش 
اعتماد مردم به کارآمــدی نظام در ابعاد مختلف 
عنوان کرد و اظهار داشت: گفتار و رفتار صادقانه 
کارگزاران نظــام در بخش های اجرایی، قضائی و 
تقنینی شــاخص اصلی حفظ و بسط کارآمدی 
نظام در ذهن جامعه است. وی با اشاره به ضرورت 
مبارزه بدون تنازل با فســاد به  عنوان مهمترین 
عامل کاهش اعتماد جامعه بــه کارآمدی نظام 
افزود: رسانه ها باید با زبان گویا و بدون لکنت و در 
سایه مصونیت قضائی تام نسبت به اطلاع رسانی 
دقیق در مورد فســاد اثبات شده در هر سطحی 
اقدام کنند.شمخانی با تأکید بر ضرورت تبیین 
به هنگام و جامع ظرفیت های قانونی حقوق بشری 
در ایران افزود: ما ضمن آن که نباید اجازه بدهیم 
که موضوعات قضائی ما تبدیل به مسأله امنیت 
ملی شود، باید تلاش کنیم تا سردمدار حقوق بشر 

اسلامی در جهان شویم.

سیدحسن خمینی 

هیچ نظارتی قوی تر از افکار عمومی 
نیست

جماران|  سیدحســن خمینــی در دیدار 
مدیرعامل و اعضای تحریریه نشــریات موسسه 
همشهری طی سخنانی با اشاره به تحول آفرینی 
روزنامــه همشــهری در عرصــه رســانه ای و 
پیشگام بودن آن در عرصه روزنامه های نوین، این 
تحول را معلول شــناخت لوازم آن زمانه از جهت 
فرم و شکل کار و نیز مخاطب شناسی عنوان کرد 
و یادآور شد: در عرصه ســخن »خوب بودن« با 
پاسخ به سوال »برای چه کسی« تعیین می شود، 
چرا که شما باید با هر کس به اقتضای جایگاهش 
شیوه گفت و گو را انتخاب کنید و به عنوان مثال، با 
دلباختگان یک مکتب و دشــمنان آن باید به دو 
گونه متفاوت سخن بگویید. یادگار امام در ادامه 
سخنان خود به نقش اجتماعی رسانه ها اشاره کرد 
و با تأکید بر این که بی تردید سلامت یک جامعه در 
گرو نظارت است، اظهار کرد: هیچ نظارتی قوی تر 
از افکار عمومی نیست؛ زیرا اکثر انسان ها به دلیل 
فطرت خویش می خواهند خوب دیده شوند و در 
غیر این صورت انگیزه ای برای بهترشدن نخواهند 
داشت. وی با اشاره به این که نماینده افکارعمومی 
رسانه ها هســتند، تأکید کرد: وجود رسانه برای 
کنترل فساد شــرط لازم است اما کافی نیست و 
اگر رسانه ها به این امر توجه نکنند، گرفتار فاجعه 
خواهیم شد. همان طور که در بسیاری  ازکشورها 
با وجود رسانه های متعدد و ظاهرا آزاد، به خاطر 
به خدمت درآوردن آنها توسط اهالی قدرت فساد 
حاکم است.یادگار امام با تأکید بر آسیب شناسی 
ســلامت رســانه ها یادآور شــد: حتی سلامت 
قوه قضائیه و نهادهای عمومی هم با حضور افکار 
عمومی میسر است که رسانه ها نمایندگی آن را 

برعهده دارند.

علیزاده طباطبایی خبر داد:

٣ دی ماه؛ زمان رسیدگی به پرونده 
موسوم به دکل نفتی

ایسنا|  وکیل مدافع یکــی از متهمان پرونده 
موســوم به دکل نفتی از تعیین وقت رسیدگی 
به ایــن پرونده در تاریخ ســوم دی  ماه خبر داد.

ســیدمحمود علیزاده طباطبایــی گفت: پس 
از صــدور کیفرخواســت و ارســال پرونده به 
دادگاه، شــعبه 106٣ مجتمع قضائی ویژه امور 
اقتصادی، سوم دی ماه را برای رسیدگی به این 
پرونده تعیین کرده اســت.وی با اشاره به این که 
مهاجرانی جزو متهمان این پرونده نیست، گفت: 
امیــدوارم هر چه زودتر قرار منــع تعقیب برای 
مهاجرانی صادر شود؛ چرا که اتهامی متوجه وی 
نیست.علیزاده طباطبایی با بیان این که پرونده 
دکل نفتی ۵ متهم دارد، گفــت: اتهام برخی از 
متهمان تحصیل مال نامشــروع و برخی دیگر 
خیانت در امانت عنوان شده اســت.وی یادآور 
شد که وکیل مدافع یکی از متهمان این پرونده 
است و موکلش واســطه خرید دکل بوده است.

علیزاده طباطبایــی در ادامه با اشــاره به پرونده 
مهدی  هاشمی و موضوع مرخصی های وی گفت: 
طبق آیین نامه ســازمان زندان ها به هر زندانی 
ماهیانه دو روز مرخصی می دهند، مگر به کسانی 
که جرایم خاص داشته باشند و وضع شان مورد 
رضایت نباشد؛ لذا مرخصی مهدی هاشمی فراتر 

از آیین نامه سازمان زندان ها نیست.
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روایت فائزه  هاشمی از وجود ١۰ برابر حد
 مجاز رادیواکتیو در بدن پدرش

اعتمادآنلاین نوشت: فائزه  هاشمی گفت: جلسه ای با 
حضور همه اعضای خانواده و برخی از اعضای شورایعالی 
امنیت برگزار شــد که در این جلسه به ما اعلام کردند 
بررسی نشان می دهد که در بدن پدر 10 برابر حد مجاز 
رادیواکتیو بوده است.او افزود: »البته اعلام کردند که در 
بدن مادر ٣برابر حد مجاز و در بدن خواهرم فاطمه نیز 
یک برابر حد مجاز رادیواکتیو بوده است.« فائزه  هاشمی 
با بیان این که »البته به ما اعــلام کردند که دلیل فوت 
این نبوده اســت« گفت: »آنها گفتند نمی دانند منشأ 
رادیواکتیو کجا بوده است.« فرزند آیت الله  هاشمی در 
پاسخ به این سوال که آیا این پرونده در شورایعالی امنیت 
ملی بســته شــد، گفت: »درباره این که این پرونده در 
شورایعالی امنیت ملی بسته شده است یا خیر اطلاعی 
به ما ندادند، اما از صحبت های اعضای شورایعالی امنیت 
ملی در آن جلســه این طور برمی آمد که پرونده از نظر 

آنان مختومه شده است.«
کواکبیان: در انتخابات کاندیدای 

اصلاح طلب نداشتیم
تسنیم نوشــت: مصطفی کواکبیان در مراسم روز 
دانشجو در دانشــگاه آزاد کرج با بیان این که روحانی 
هیچ گاه نگفت من اصلاح طلبــم و حتی جهانگیری 
نیز گفت که من نماینده پوششــی هستم، گفت: در 
انتخابات ریاســت جمهوری کاندیدای اصلاح طلب 
نداشتیم و اصلاح  طلبان به روحانی کمک کردند و در 
گزینه ها »روحانی« خیرالموجودین بود و شــعارها و 
وعده های روحانی را باید مطالبه کنیم.عضو کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت خارجی ادامــه داد: ترامپ 

هیچ وقت برجام را پاره نمی کنــد و کل اتحادیه اروپا 
محکم روی برجام ایستاده ولی برخی اوقات اروپا نیز 

تکه پراکنی می کند.
رایزنی با رئیس دولت اصلاحات درباره 

ایده »پارلمان اصلاح طلبان«
مهر نوشت: عضو دفتر سیاسی حزب مردمسالاری 
از برگزاری نخســتین جلســه پارلمان اصلاحات در 
خردادماه  ســال آینده خبر داد.حمیدرضا شکوهی، 
عضو دفتر سیاســی حزب مردمســالاری با اشــاره 
به طــرح »پارلمان اصلاحــات« اظهار کــرد: طرح 
پارلمان اصلاحات در گذشته در دفتر سیاسی حزب 
مردمســالاری مطرح شد و مصطفی کواکبیان هفته 
گذشته این طرح را در قالب »پیش نویس اساسنامه« به 
رئیس دولت اصلاحات ارایه داد.وی درباره جزییات این 
طرح گفت: نام کامل این طرح »پارلمان اصلاح طلبان؛ 
راهبرد سیاســی ایرانیــان« )با نام مخفف پارســا( 
است. پیش بینی شــده که حداقل ۵0 حزب رسمی 
اصلاح طلب که دارای پروانه فعالیت هســتند، در این 
طرح شرکت کنند.شکوهی زمان تشکیل نخستین 
اجلاسیه این پارلمان را دوم خردادماه  سال 9۷ اعلام 
کرد.وی یکــی از اهداف این طــرح را تجمیع احزاب 
اصلاح طلب عنوان و تأکید کرد: در کشور احزاب زیادی 
وجود دارد، اما بیشــتر آنها فعالیت های حزبی اندکی 
دارند؛ به همین دلیل برای تجمیع آنها در قالب جبهه 
اصلاحات، زمینه سازی شــده تا در اتفاقات مختلف، 
سازماندهی و هماهنگی بیشتری شکل بگیرد.شکوهی 
درباره دیگر اهداف در نظر گرفته شده برای این طرح 
گفت: ازجمله اهدافی کــه در این طرح در نظر گرفته 
شده، تعیین سیاســت های راهبردی اصلاح طلبان 

است تا مجموعه سیاســت های راهبردی در پارلمان 
اصلاحات مطرح شــود.عضو دفتر سیاســی حزب 
مردمســالاری یکی دیگر از اهداف این طرح را تعیین 
نامزد برای انتخابات ریاســت جمهوری  سال 1400 
عنوان کرد.شــکوهی با بیان این که موسس و مجری 
این طرح، شــورای هماهنگی جبهه اصلاحات است، 
گفت: در این طرح، نقش ویژه ای به شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات داده شده تا فردی تصور نکند پارلمان 
اصلاحات قصد تقابل با این شورا را دارد.وی اضافه کرد: 
تا زمان شکل گیری نخستین جلسه پارلمان اصلاحات 
که در آن جا انتخابات شورای مرکزی برگزار می شود، 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات وظیفه اداره امور را 
به عهده خواهد گرفت. همچنین مسئولیت برگزاری 
نخستین جلسه طرح »پارسا«، با شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات خواهد بود.شکوهی افزود: در تاریخ 
دوم خرداد  سال آینده، ترکیب شورای مرکزی پارلمان 
اصلاحات مشخص خواهد شد. پیش بینی شده است 
که چهار هزار نفر از ۵0 حــزب اصلاح طلب به عنوان 

مجمع عمومی در این جلسه حضور داشته باشند.
ماجرای برآشفته شدن امام)ره( از 

برخورد بازجویان با زندانیان ضدانقلاب
جماران نوشت: مجید انصاری در سالروز صدور فرمان 
هشــت ماده ای حضرت امام)ره( که به منشور کرامت 
مشهور شد، گفت: هیچ کس حق ندارد به بهانه حفظ 
نظام تندی و خودســری کند. او گفت: هیچ کس حق 
ندارد به بهانه حفظ نظام تندی و خودسری کند و به بهانه 
انقلابی گری هر کاری دلش خواست انجام دهد. اتفاقا 
این فرمان امام در برابر همین آدم های تند انقلابی نما بود؛ 
کسانی که با توجیه این که منافقین در برابر نظام اسلحه 

کشیدند. من خاطره ای مهم را در این باره نقل می کنم: 
در  سال 6٣ و 64 که ماموریتی از سوی شورایعالی قضائی 
به من داده شد تا گزارشــی از وضع برخورد بازجویان و 
زندانبانان با زندانیان گروهکی تهیه کنم، عمده زندانیان 
از کسانی بودند که عضو گروهک های ضد انقلاب بودند 
و مرتکب جرم شده و خطرناک بودند.انصاری ادامه داد: 
درعین حال گزارشی به امام)ره( رسیده بود که سوءرفتار 
و بدرفتاری هایی با آنها صورت می گیرد. من نیز پیرو این 
موضوع، گزارش های مهمی به صورت مستند تهیه کردم 
و به مسئولان نظام دادم. این گزارش ها منجر به تحولات 
اساسی در ساختار زندان ها و تأسیس سازمان زندان ها و 
مسائلی دیگر شد. از این رو، وقتی من این گزارش ها را 
خدمت حضرت امام)ره( ارایه کردم، ایشان بسیار متاثر 
و برآشفته شدند و دســتوراتی برای حل قضایا دادند و 
همان طور که بارها تأکید کردند حتی در فرمان هشت 
ماده ای نیــز آوردند که میزان، حال فعلی افراد اســت. 
این که فردی در رژیم گذشــته در یک جشن شرکت 
کرده یا عملی دیگر، باید دید که امروز اصلاح شده است 
یا خیر؟ اگر توبه کرده و آزادیش ضرری برای مردم ندارد 
و می خواهد زندگی عادی خود را داشته باشد، شما نیز 
از گذشته وی بگذرید. امام)ره( فرمودند: »اگر می بینید 
دختران و پسرانی که فریب گروهک ها را خوردند و الان 
متنبه شدند و به واقعیت پلید این گروهک ها پی بردند، 
آنها را آزاد کنید.« لذا ایشــان هیأت عفو و بخشودگی 
را تشــکیل دادند که 4 نفر عضو داشــت. فکر می کنم 
چهارپنجم زندانیانی که چنین وضعی داشتند، در آن 
چهار سالی که بنده در سازمان زندان ها بودم به کمک 
شورایعالی قضائی و هیأت عفو و بخشودگی، در لیست 

بخشودگی قرار گرفتند و آزاد شدند.

اسماعیل گرامی مقدم، سخنگوی حزب اعتماد ملی 

نیاز به خوشبینی قبل از هر مذاکره
من به مســأله گفت وگوی میان اصلاح طلبــان و اصولگرایان 
خوشبین نیستم؛ برای این که این گفت وگو به وجود بیاید، نیاز است 
که ما مولفه های خوشبینی را تعریف کنیم و انتظار داشته باشیم 
که یک چنین گفت وگویی به وقوع بپیوندد و سپس نتایج گفت وگو 
منجر به دستاوردهایی برای دو جریان سیاسی باشد. از  سال 92 این 
گفت وگوها صورت گرفته اســت و در سایه چنین گفت وگوهایی 
بوده که در  سال 92، 94 و 96 جریان اصلاح طلب به همراه جریان 
اصولگرای معتدل به پیروزی هایی دســت پیدا کردند. اما در همه این موارد، دستاوردهای این 
گفت وگو و سپس این ائتلاف به مصادره یک جریان سیاسی و اقلیت رفته است. ادامه این روند 
برای فضا و چشم انداز 98 و 1400 بدبینی ایجاد کرده است و اساسا جریان سیاسی اصلاح طلب 
را مجبور کرده که به هویت اصیل اصلاح طلبی خود بیندیشــد قبل از آن که به پیروزی در این 
انتخابات ها فکر کند. در جریان انتخابات مجلس  سال 94 شرایط به گونه ای شد که بعد از راهیابی 
به خانه ملت کاندیداهایی که ذیل نام اصلاح طلبی ورود پیدا کرده بودند، با جریان های دیگری 
ائتلاف  کردند و در جریان انتصاب های دولت نیز ما دیدیم که اصلاح طلبان پشت در ماندند. تقریبا 
می توان گفت که اکثریت دولت را به خودشان اختصاص دادند. همین جریان برنامه های خود را 
به گونه ای پیش می برند که در انتخابات 1400 به تنهایی در رأس قرار گیرند. با چنین شرایطی 

نمی توان چشم انداز مثبتی برای مذاکره پیش بینی کرد.

ابوالقاسم رئوفیان، فعال سیاسی اصولگرا   

زمان عملیاتی کردن گفت وگوی ملی
بحث گفت وگوی ملی از  سال گذشته مطرح بوده و موضوع مذاکره 
و ضرورت آن به انحای مختلف از ناحیه فعالان سیاسی مطرح شده 
است. فکر می کنم که در چنین شرایطی زمان عمل فرارسیده است. 
درواقع کسی نمی تواند منکر ضرورت مذاکره باشد و آثار مثبت آن 
خود موضوع دیگری است. لذا فکر می کنم که زمان عملیاتی کردن 
این پیشنهاد فرارسیده است و افراد مختلفی هم این موضوع را مطرح 
کرده اند. مورد اخیر را می توانیم به ســخنان علی مطهری استناد 
کنیم. دیگر فعالان سیاسی اصولگرا نیز در این زمینه گفت وگوهای مبسوطی را ارایه کرده اند. 
از سوی دیگر، مثلث آقایان عارف، ناطق و لاریجانی شاید تکمیل کننده نمایندگی جریان های 
مختلف نباشــد. به هرحال آقایان لاریجانی و ناطق دو چهره اصولگرا و عارف اصلاح طلب است. 
به نظر می آید ما در این مذاکره کسانی را در نظر بگیریم که جریانات مختلف کشور را نمایندگی 
کنند. شــاید ناگزیر از انتخاب دو شــخصیت  از طیف  های مختلف اصلاح طلبی باشیم که آن 
را نمایندگی کنند. همین طور از جریان اصولگرا، باید بپذیریم که ناطق و لاریجانی نمایندگی 
طیف معتدل اصولگرا هستند. طبیعتا طیف های دیگر اصولگرا نیز بی نیاز از نماینده نخواهند بود. 
در این جا مسأله شخص نیست، مسأله طیف های مختلف با رویکردهای متفاوت است. اکنون 
در جبهه اصلاح طلبان و همچنین در جبهه اصولگرایان افرادی را داریم که رادیکال هســتند و 
رویکردهای افراط گرایانه نسبت به مسائل دارند و طبیعتا باید پای میز بیایند و به مذاکره تن دهند. 


